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• Ma kezdődik a jubileumi 
néptánctalálkozó 

Rokon népek 
fesztiválja 

A kettős ünnepi alka-
lomra, a millecentenári-
umra, illetve az első sze-
gedi nemzetközi nép-
táncfesztivál megrende-
zésének 30. évfordulójá-
ra a távoli finnugor ro-
konságot és az egykori 
magyarok kultúrájára 
hatott más népcsoportok 
képviselőit hívták meg 
Szegedre. A Rokon Né-
pek Fesztiválja ma dél-
után fél 5-kor ünnep-
élyes megnyitóval kez-
dődik : he lysz ínére , a 
Dugonics térre a Széche-
nyi térről menettánccal 
vonulnak a résztvevő 
együttesek, a nyolc ha-
zai és a kilenc külföldi 
folklórcsoport. 

Tegnap és ma délelőt t 
olyan, a távoli keleten élő kis 
népek képviselői érkeztek 
Szegedre, mint az udmurtföl-
di Ajka j együttes, Észak-
Oszétiából az Amond tánc-
együttes, egy baskír hagyo-
mányőrző csoport, a jakutföl-
di Katalyk együttes, mordvin 
és tatár hagyományőrzők, va-
lamint egy törökországi, egy 
finnországi és egy romániai 
tánccsoport. A távol és szinte 
teljes elszigeteltségben élő 
kis finnugor népek képviselő-
inek ez az első alkalom, hogy 
megmutassák szokásaikat, 
folklórjukat, tárgyi kultúráju-

kat rokonaiknak, a magya-
roknak, s az idelátogató kül-
földieknek. Az idei fesztivál-
nak ez adja eredetiségét, uni-
kumjellegét. 

A néptáncfesz t ivá l -ha-
gyományok szerint az újsze-
gedi színpadon láthatók a 
vendégek produkciói. Há-
rom egymást követő estén, 
pénteken, szombaton és va-
sárnap lépnek fel a követke-
ző magyar együttesek társa-
ságában: Bihari, Borica, Bu-
dapest és Válaszút Tánc-
együttes. A fesztiválzáró gá-
laprodukciót az idén a Buda-
pest Táncegyüttes művészeti 
vezetője, Zsuráfszky Zoltán 
rendezi, Sámántánc cimmel 
kétszer, a jövő pénteken és 
szombaton adják a szabadté-
rin. Valódi ritkaság, különle-
gesség lesz ez a táncest: a 
rokon népek és a Kárpátme-
dencében élő népek legré-
gibb stílusú táncait vonultat-
ja fel. A felsoroltak mellett 
szerepel benne valamennyi 
szegedi néptáncegyüttes és 
az üllési Fonó gyermektán-
cosai is. 

S. E. 

Bébistrand Szegeden 

Úgy élvezem én a strandot... (Fotó.* Gyenes Kálmán 

A vásárnyitó napján, 
július 5-én, átadták a vá-
ros első bébistrandját a 
Tisza Lajos körúti fürdő-
ben. A fürdőt 1896-ban 
létesítették és a száz 
éves évforduló tiszteleté-
re építették a strandot a 
kicsik számára. 

Az épület mediterrán jelle-
gű udvarában az apróságok -
0-5 éves korig - vidáman lu-
bickolhatnak a medencében. 
A fügefák alatt - kétszer hoz-
nak gyümölcsöt egy nyáron -
kellemesen telnek a forró 
nyári napok. Itt mindig jó idő 
van. mert a kert elhelyezke-
dése miatt melegebb van pár 
fokkal, mint máshol. Itt még 
a hó sem marad meg télen. 
Az anyukák elismerően nyi-
latkoztak erről az új létesít-
ményről, mert olcsóbb, mint 
egy trolijegy - a kicsiknek 
pedig ingyenes. Egy gyeden 
lévő anyuka szerint ez jobb. 
mint a nagy strand. Oda nem 
viszi a gyerekeit, mert tavaly 
a kisebbik valamilyen víru-
sos fertőzést szedett össze az 
ottani medencében. Itt a fel-
nőttek és a nagyobb gyerekek 
nem ugranak a kicsik közé, 
veszélyeztetve azok testi ép-
ségét. Aki megunta a pancso-
lást az felülhet a hintára vagy 
lecsúszhat a csúzdán és a já-
tékok egészben maradnak, 

mert a pár éves gyerek súlyá-
ra tervezett műanyag hintára 
nem ül rá egy ötvenkilós fia-
tal. Most jöttek le először, de 
ide fognak járni a nyáron, ha 
lesz rá idejük és az idő is 
megengedi. 

Egy másik édesanya sze-
rint ez a strand nagyon jó do-
log. A budapesti család csak 
egy hétig marad Szegeden, a 
nagyszülőknél vannak láto-
gatóban. Nagyon meglepőd-
tek, mikor először hallottak a 
bébistrandról, mert a fővá-
rosban nincs ilyen lehetőség 
az apróságok számára. A 
gondozott kert, az ápolt fű 
nagyban hozzájárul a kelle-
mes kikapcsolódáshoz. Saj-
nálják, hogy hamarosan lete-
lik a szabadság és mehetenek 
vissza a füstös nagyvárosba. 

Ez a kezdeményezés talán 
elősegít i az új nemzedék 
sport iránti szeretét, valamint 
már igen korán hozzászoktat-
ja a kicsiket a vízhez. Szeged 
- fürdőváros lévén - sok hő-
forrással és stranddal büsz-
kélkedhet, de ezek mind a 
nagyobbakra vannak mére-
tezve. Ez az első, ami csak az 
apróságok - és persze éde-
sanyjuk - igényeit próbálja 
kiszolgálni. A strand, a víz és 
a mozgás szeretetét nem le-
het elég korán elkezdeni -
vallják a tervezők... 

K. T. 

• Kérdőív a Belváros közlekedéséről 

Több sétálóutcát! 
Egy hónapon át vála-

szolhattak a szegediek 
annak a fölmérésnek a 
kérdéseire, amely a Bel-
város közlekedési nehéz-
ségeinek megoldására 
kért vé leményeket . A 
kérdőívek értékelésének 
egyik tapasztalata az, 
hogy sokan támogatnák 
újabb belvárosi sétálóut-
cák kialakítását. 

Több ízben is írtunk arról a 
„közvélemény-kutatásról", 
amelyet dr. Rigó Mihály, a 
Közlekedéstudományi Egye-
sület Csongrád megyei társel-
nöke indított annak kiderítésé-
re, hogy a szegedi polgárok 
milyen közlekedési rendet 
szeretnének a Belvárosban, a 
régi hfd megnyitása után. (A 
városi közgyűlés időközben 
már határozott ez ügyben: ha 
átadják a belvárosi hidat, 
visszaáll a hfd lezárása előtti 
forgalmi rend.) 

Kétféle kérdőív készült: az 
ún. „lakossági", amelyen 
négyféle megoldásból lehetett 
választani (plusz a válaszadó 
javaslata), ill. az „intézmé-
nyi", amely tizenkét kérdés-
ből állt, és nem csak intézmé-
nyek, gazdálkodó szervezetek 
kapták kézhez, hanem pártok 
és politikusok, különféle terü-
leteken dolgozó szakemberek 
is. A „lakossági" kérdőív vá-
laszlehetőségeit lapunkban is 
közöltük, s kértük olvasóink 
közreműködését annak érde-
kében, hogy kiderüljön, a 
többség milyen közlekedést 
kfván a Belvárosban. 

Dr. Rigó Mihály többször 
is hangsúlyozta, hogy ez a 
vizsgálat nem tekinthető rep-
rezentatív közvélemény-kuta-
tásnak, többek között a beér-
kezett válaszok csekély szá-
ma, valamint a válaszadó 
„társadalmi minta" összetéte-
lének eset legessége miatt 
sem. De arra mindenesetre jó, 
hogy legalább jelzéseket kap-
junk a megjelölt témában. 

Lássuk hát az eredménye-
ket! A 159 kitöltött „lakossá-
gi" kérdőívből kiderült, hogy 
a hídlezárás előtti forgalmi vi-
szonyok visszaállítását szeret-

A szegediek visszakérték a forgalomnak a régi hidat. (Fotó; Nagy László) 

né a válaszadók 24 százaléka, 
31 százalék pedig átengedné a 
Belvároson az átmenő forgal-
mat. Összesen tehát 55 száza-
lék gondolja úgy, hogy a for-
galmat vissza (ill. át) kell ve-
zetni a Belvároson. (Megje-
gyezzük, hogy a szegedi köz-
gyűlés is hasonlóképpen dön-
tött.) A forgalmat áteresztők 
útvonaljavaslatokat is tettek: 
legtöbben a Hfd utca, Nagy 
Jenő utca, ill. a Stefánia, Vö-
rösmarty utca vonalán vezé-
nyelnék át a forgalmat. 

A válaszolók 17 százaléka 
nyilatkozott úgy, hogy reggel-
től késő délutánig kitiltaná a 
gépjárműveket a hídról, s 
csak az éjszakai órákban en-
gedné át a forgalmat. Ennél 
többen (26 százalék) akadá-
lyoznák meg az átmenő sze-
mélygépkocsi-forgalom beju-
tását a Belvárosba. 

Rövid összegzésképpen te-
hát annyi elmondható, hogy 
körülbelül fele-fele arányban 
engednék, ill. tiltanák a gép-
járműforgalmat a Belváros-
ban, a régi híd megnyitása 
után. 

• 
Az „intézményi" kérdőív-

ből, amelyet pontosan száz 
címre postáztak, 42 kitöltött 
példány érkezett vissza (érde-
kesség: egyetlen párt sem vá-
laszolt). 

Az első kérdés a Belváros 
közlekedésében fölállított pri-
oritásról érdeklődött, vagyis 
arról, hogy a gyalogosok, ke-
rékpárosok, a tömegközleke-
dés, az áru- valamint a sze-
mélyforgalom közötti fontos-
sági sorrendet ki hogyan hatá-
rozná meg. Az eredmény: 1. 
gyalogos forgalom, 2. tömeg-
közlekedés, 3. kerékpározás, 
4. áru- és teherforgalom, 5. 
személygépjármű-forgalom. 
(Ez csaknem megegyezik az 
egyetemen tanított sorrend-
del!) A válaszadók 78 száza-
léka tiltaná meg a Belvároson 
átmenő forgalmat, a gépjár-
művek teljes kitiltását 50 szá-
zalék tartaná helyesnek. Az 
egyirányú utcák számát 77 
százalék sokallja, ugyancsak 
77 százalék engedné át a hí-
don a személygépkocsikat, 69 
százalék pedig a Mars tér és 
Újszeged közötti átmenő for-
galomnak is zöld utat adna. 

Úszeged és Alsóváros kö-
zött a legtöbben (61 százalék) 
a Hfd u„ Nagy Jenő u. menet-
irányt javasolják. A Dóm tér-
ről viszont 76 százalék tiltaná 
ki teljesen a gépjárműforgal-
mat (kivéve persze pl. a turis-
tabuszokat): így kialakulhatna 
a zajmentes, „szegedi Szent 
Márk tér." A Dóm téri intéz-
mények viszont nem támogat-
ták ezt az ötletet... A túlzsú-

folt Dóm tér, Oskola u„ Stefá-
nia, Dózsa György u. útvonal 
forgalmát (árvízmentes idő-
ben) 63 százalék vezetné vé-
gig az Alsó rakparton. A Szé-
chenyi tér déli oldalára - a 
Kárász utca felől - a válaszo-
lók 30 százaléka engedné be a 
gépjárműforgalmat, 51 száza-
lék viszont csak korlátozó föl-
tételekkel (pl. sebességcsök-
kentés) tenné meg ugyanezt. 

A hídlezárás előtti forgalmi 
rendet 26 százalék kfvánja vi-
szontlátni, 59 százalék határo-
zott nemet mond erre a meg-
oldásra, 15 százalék csak mó-
dosításokkal helyeselné az 
időközben elfogadott forgalmi 
rendet. 

Elsöprő többséggel (95 
százalék!) jelentkezett az az 
igény, amely szerint több 
„gyalogosfelület", azaz: sétá-
lóutca kellene a Belvárosban. 

Dr. Rigó Mihály szerint a 
fenti adatok jelzésértékűek, s 
a szakember egy tudományos 
igénnyel megszervezett köz-
véleménykutatást tartana 
szükségesnek. Ezt viszont ala-
pos és részletes tájékoztatás-
nak kellene megelőznie, an-
nak érdekében, hogy a szege-
di polgárok elhiggyék: végre-
valahára az ő véleményük és 
igényük szerint akarnak fon-
tos döntéseket hozni. 

Ny. P. 

Kádba 
fojtotta 

az anyást 
• Munkatársunktól 

Nem várt - és tragikus -
következménye volt annak 
a minapi v i t ának , amely 
egy ötven éves szegedi fér-
fi és 81 éves anyósa között 
robbant ki hétfőn hajnal -
ban. A vita tárgyát egy té-
véműsor képezte, s a két fél 
semmilyen módon nem ju-
tott egyezségre a megoldást 
illetően. Olyannyira nem, 
hogy valamivel éjfél után a 
vita egyre élesebbé vált, s 
akkor következe t t be az, 
amire nyilvánvalóan egyi-
kük sem számított... 

A feldühödött, ittas álla-
potban lévő férfi, a 81 éves 
nőt a kádba f o j t o t t a ! A 
rendőrségi vizsgálat meg-
á l lap í to t ta , hogy az idős 
a s szony ha lá lá t f u l l a d á s 
okozta. 

A szegedi rendőrkap i -
tányság előter jesztést tett 
az 50 éves elkövető előze-
tes letartóztatására. 

A nonprofif-
törvényről 

• Munkatársunktól 
A kormány a közelmúlt-

ban elfogadta a nonprofit-
törvény tervezetét, de mie-
lőtt a parlament elé teijesz-
tené, társadalmi vitára bo-
csátja, hogy az itt szerzett 
tapasztalatokat is belefog-
lalják. Csongrád megyében 
a Szegedé r t A lap í t vány t 
bízták meg a vita megszer-
vezésével és lebonyolításá-
val. 

Ez a fórum augusztus 28-
án, délután két órakor lesz a 
Csongrád Megyei Pedagó-
giai és K ö z m ű v e l ő d é s i 
Szolgáltató rendezvényház-
ban (6726 Szeged, Közép 
fasor 1-3. , tel.: 431-770 , 
fax: 430-551). 

A Magyar Hí r l ap au-
gusz tus 15-i s zámában 
m e g j e l e n ő Kurázs i c fmű 
melléklet közli a törvényter-
vezet teljes szövegét. 

Rókust két részre le-
het osztani, az egyik a 
jó infrastruktúrával ren-
delkező paneles, a má-
sik pedig a régi Rókus 
családi házai, ahol néhol 
még csatorna és aszfal-
tos út sincs. Ezekről a 
különbségekről Kalmár 
Ferenc , a v á r o s r é s z 
egyéni önkormányzati 
képviselője beszélt teg-
nap, a felújított játszóte-
rek műszaki átadása al-
kalmából. 

A területi alapból 3,5 mil-
lió forintot kapott a körzet a 
fejlesztésekre, ezt az össze-
get kellett igazságosan el-
osztani a két terület között. 
A régi Rókus sokkal 
rosszabb á l lapotban van, 
mint a panelrész, ezért több 
támogatást igényelne. De ez 
nem megoldható, mert nem 
lehet az egyik részt a másik 
elé helyezni. Ez az intézke-
dés az ott lakókat is sérel-
mezné. Mindket tő ugyan-
annyi jogot formál a pénzre, 
mint a másik. A panelházak 
között található játszóterek 
felújítására közel 160 ezer 
forintot költöttek, ez a padok 
és játszóeszközök kijavításá-
ra és festésére, valamint ho-
mokpótlásra volt elegendő. 
Sajnálatos, hogy az Arany 
János Altalános Iskola mel-
letti játszóteret is javíttatni 
kellett az idén, pedig csak 

I A szépülő városrész megpróbáltatásai 

Rékus, 
az ellentétek körzete 

Ök is átvették a játszóteret. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

tavaly szeptemberben adták 
át. Ezek a munkák mind 
közpénzekből mennek és 
érthetelen, hogy a rongálok 
nem veszik észre magukat, 
mert a vandalizmussal saját 
zsebükből veszik ki a súlyos 

forintokat. Az eszközöket 
mindenki a sajátjának érez-
hetné és fgy az ember elvár-
ná, hogy azokat óvják és 
rendeltetésszerűen is hasz-
nálják. A Körtöltés utcában 
a parkoló bővítése 100 ezer 

forintjába került az önkor-
mányzatnak. Júniusban 150 
ezer forint értékben osztot-
tak szét virágokat, hogy a la-
kók a ház elé vagy az erké-
lyükre kiültessék. 

A régi Rókuson nem 

ilyen rózsás a helyzet. Né-
mely utcában csak hepehu-
pás földúton lehet közleked-
ni és a csa to rnázás s incs 
megoldva. Nagy előrelépés 
volt a Tündér utca egy részé-
nek aszfaltozása, az Árvíz 
utcát pedig később fogják 
kohósalakkal felszórni. Itt 
egy rövid szakaszon még 
csatorna sincs. 

Ebben az évben két utcá-
ban készül el a csatornaháló-
zat, az Ősz utca egy részé-
ben augusztus 3l-re, a Bo-
dzafa utcába pedig szeptem-
ber 30-ra ígérték a műszaki 
átadást a vizesek. A Víz és 
Csatorna Bizottság a jövő 
évi tervében jóváhagyta az 
ősz. Nádas és Vág utcákban 
történő csatornázást és csak 
ez után kerülhet sor az asz-
faltozására. 

A régi Rókuson hosszú 
ideig építési t i lalom volt, 
mert az akkori vezetés azt 
tervezte, hogy lebontja az 
öreg házakat egészen a Ber-
lini körútig és paneleket épí-
tett helyette. Ez pénzhiányá-
ban elmaradt, de a terület 
fejlődését sikerült visszavet-
nie. A másik nagy gond - az 
elgettósódás, a lakatlan há-
zakba beköltöző illegális la-
kásfoglalók veszélyeztetik a 
környék nyugalmát. Ezt csak 
az ilyen jellegű épületek sza-
nalásával lehet kivédeni. 

Kormos Tamás 


